
ركود س�ه س�اله صنعت فضايي ايران تا جايي 
ادامه يافته اس�ت كه دانش�جويان بزرگ ترين 
دانش�گاه فعال در عرصه هوا و فضاي كشور به 
صراحت از بي انگيزگي خود ب�راي پرداختن به 
امور هوا و فضا به دليل سياس�ت هاي انفعالي و 
تقريباً هيچ دولت در اين حوزه پرده برداشتند. 
به رغم اينكه طي س��ال هاي نه چندان دور صنعت 
فضايي ايران در مرك��ز توجهات اخب��ار داخلي و 
خارجي بود، مدت زماني اس��ت ك��ه هياهوي اين 
صنع��ت فروكش كرد و ب��ا فروكش ك��ردن اخبار 
فعاليت هاي آن، كم لطفي دولت يازدهم به صنعت 

فضايي نمود بيشتري يافت. 
تغييرات ساختاري سازمان فضايي، اختصاص ندادن 
بودجه مناسب، از دست دادن نقاط مداري ايران در 
فضا،  تمايل نخبگان فعال در صنعت فضايي داخلي 
براي مهاجرت به ديگر كش��ورها، به صفر رسيدن 
پروژه هاي اعزام انسان به فضا، اميد به غربي ها براي 
تكميل پروژه ها يا تأمين ماهواره از جمله موضوعاتي 

بوده كه مورد انتقاد قرار گرفته است. 
   نارضايتي 82 درصدي از سرعت پيشرفت 

پروژه هاي فضايي ايران
در حال��ت كل��ي مي ت��وان گفت به ه��م ريختگي 
تشكيلات فضايي، س��ردرگمي ها و اصطكاك هاي 
درون سازماني منجر به توقف برنامه فضايي ايران و 
از هم گسستگي سياست هاي فضايي در كشور شده 
است كه برخي آن را به عنوان يك حركت خواسته و 
مطلوب دولت ياد مي كنند و برخي ديگر آن را اولين 

قرباني مذاكرات برجام مي دانند. 
در حالي كه تأثير ركود سه ساله فضايي ايران و شدت 
گرفتن انتقادها در ماه هاي پايان��ي دولت يازدهم 
ادامه داشت، چند ش��ب پيش نيز »پيشرفت ها و 
چالش هاي فناوري فضايي« در يكي از برنامه هاي 
تلويزيوني مورد بررسي قرار گرفت و جالب اين است 
كه طبق نظر سنجي انجام ش��ده از مخاطبان اين 
برنامه، ۸۲ درصد آنها سرعت پيشرفت پروژه هاي 

فضايي ايران را راضي كننده نمي دانند. 
   درخواس�ت ناموفق تشكيل شوراي عالي 

فضايي از رئيس جمهور
محسن بهرامي، رئيس س��ازمان فضايي و معاون 
وزير ارتباطات خود در اين برنامه اظهار داشت: ما 
براي تشكيل شوراي عالي فضايي به رياست محترم 
جمهور درخواس��ت داده ايم، اما هنوز اين جلس��ه 

تشكيل نشده است. 
محسن شاطرزاده، قائم مقام سابق امور بين الملل 
سازمان فضايي نيز گفت: بنده مستقيماً از مسئولان 
دولتي شنيدم كه با تمس��خر مي گفتند ما توانايي 
ورود به فضا را نداريم و م��ا اخباري از داخل هيئت 
دولت داشتيم كه برجام روي پرتاب هاي فضايي ما 

تأثير گذاشته است. 
فتح الله امي، رئيس پژوهشگاه هوافضاي وزارت علوم 
)مجري پروژه ارسال انسان به فضا( در گفت وگو يي 
با اشاره به اينكه مشكلات بودجه پروژه ها و  برخي 
مسائل سياس��ي در كند ش��دن فعاليت ها دخيل 
هستند، تصريح كرده است: براي تحقق برنامه ارسال 

انس��ان به فضا، طبق برنامه قبلي بايد در سه سال 
اخير هفت پرتاب كاوشگر مي داشتيم كه متأسفانه 
هيچ كدام انجام نشد. با اين وضعيت به شدت نگران 

تحقق اهداف اين پروژه در زمان مقرر هستيم .  
   بي انگيزگي دانشجويان هوافضا

بخش جالب ديگر اين برنامه تلويزيوني اختصاص 
به پخ��ش گفت وگويي با دانش��جويان دانش��كده 

امير كبير به عنوان بزرگ ترين دانشگاه فعال كشور 
در عرصه هوا فضا داشت كه ركود سه ساله فضايي 
در بي انگيزگي و به خصوص خروج آنان از كشور را 

پررنگ تر كرد. 
دانشجويان دانشكده مهندس��ي فضايي در حالي 
مي گويند كه كم كم بايد فكر كنيم تا آخرين پرتاب 
فضايي ايران را به خاطر آوريم كه از ساير ماهواره هاي 
بومي ساخته شده در اين دانشكده هم اطلاع  دقيقي 
ندارند و با ابراز تعجب از نام ماهواره »آت ست« كه 
طبق وعده و وعيد ها بايد سال گذشته به فضا پرتاب 
مي شد، آخرين خبرها درباره آن را به سه سال پيش 

مربوط مي دانند. 
به رغم اظهارات مس��ئولان درباره پرتاب دقيق آن 
كه هر سال بيان ش��ده است و همچنان هم خبري 
نيست، دانشجويان اين دانشگاه مي گويند: »فعلًا 
در معرض پرتاب قرار ندارد و حالا حالاها هم آماده 

نخواهد شد.«
جمعي ديگر از دانش��جويان دانشكده امير كبير با 
اش��اره به مغفول ماندن توجه به ح��وزه صنايع در 
كشور اظهار داشتند: مدت زماني است كه خبري 
در اينباره درج نمي شود، هرچند كه در دولت قبل 
بدين موضوع توجه مي شد، اما وقتي دانشجويان هوا 
فضايي به اين نتيجه مي رس��ند كه جايگاهي براي 
پيشرفت در اين زمينه نخواهند داشت، سختي هاي 
خروج از كش��ور را تحمل می كنند تا در ش��رايط 

پيشرفت قرار بگيرند. 
يكي ديگر از عقايد جالب دانشجويان اين دانشكده 
بر اين اس��اس بود. از آنجايي كه ورود به پروژه هاي 
ساخت ماهواره براي دانشجويان داخلي تحصيلات 
تكميلي رزومه محسوب مي شود، بر همين اساس 
ساخت ماهواره بيش از آنكه هدف پرتاب باشد، تنها 

رزومه سازي است. 
در ادامه دانشجويي كه تمايلي به پخش تصوير خود 
در ميان برنامه نداشته است، با پوزخند قابل تأملي، 
»آت ست« را دقيقاً از همان پروژه هايي مي داند كه 
پلي براي خروج دانشجويان ش��د و تأكيد مي كند 
»در نهايت دو نفر باقي مانده اند كه آنها نيز در حال 
تلاش براي دريافت پذيرش از دانشگاه هاي خارج از 

كشور هستند.«
آنها ضمن انتقاد از عملكرد فعلي در زمينه صنعت 
فضايي تصريح مي كنند: تا چند سال قبل ۲۲ بهمن 
نمادي براي پرتاب ماهواره به فضا بود و حتي پروژه 
فرستادن ميمون به فضا كه غرور ملي را بالا مي برد، 

اكنون به جايي نرسيده است. 
دانش��جويان بي انگيزه مهندسي فضايي كشور، 
در پايان خواستار اين شدند كه به توانايي داخلي 
اعتماد ش��ود و نگاه ها را از وابستگي به خارج به 
سمت داخل برگردانند؛ چراكه اگر در اين زمينه 
سرمايه گذاري صحيحي صورت گيرد، در ساير 
زمينه ها هم پيشرفت ميسر مي شود، همانگونه 
كه همواره اعتماد به داخل موجبات پيشرفت را 

فراهم كرده است.

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5038

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

| 27 جم��ادي الاول 1438   | اس��فند 1395  ش��نبه 7 

نارضايتي 82 درصدي از تعطيلي پروژه هاي هوا فضا

محسن شاطرزاده: مسئولان دولتي با تمسخر مي گفتند توانايي ورود به فضا را نداريم

رئيس بيمارستان: ما را از رسانه ها نترسانيد، ما لابي  داريم؛ با رسانه اي شدن خطا تمام هزينه ها را خودتان بايد پرداخت كنيد !

4 سال زمين گيري 7  كاوشگر ايراني

   مدير كل تربيت بدني وزارت آموزش و پ��رورش با بيان اينكه در 
مقطع دوم متوسطه، سه س��اعت به درس تربيت بدني افزوده شده 
است، گفت: بر اين اساس در آينده نزديك به 4 هزار معلم تربيت بدني 

نياز خواهيم داشت. 
   مدير كل ارزيابي عملكرد و پاسخگويي به شكايات وزارت آموزش 
و پرورش اعلام كرد: قانون مي گويد دانش آموز اگر ش��رايط خاصي 

داشت، اخراج نمي شود و به مدرسه ای ديگر انتقال پيدا مي كند. 
   مدير كل قرآن، عترت و نماز وزارت آموزش و پرورش از برگزاري 
مس��ابقات بين المللي قرآن دانش آم��وزي از 30 فروردين لغايت 6 

ارديبهشت سال آينده خبر داد. 
   معاون بهداشت، امداد و درمان آموزش پزشكي سپاه بيان كرد: در 
گرد و غبار شهر خوزستان و اهواز هيچ نشاني از وجود ذرات اورانيوم 

ضعيف شده نيست و مردم نبايد به اين شايعه ها توجه كنند. 
   معاون ورزش بان��وان وزارت ورزش و جوانان تأكيد كرد كه رهبر 
معظم انقلاب در فرمايش��ات خود بارها به حض��ور تأثيرگذار بانوان 
ورزشكار در ميادين بين المللي تأكيد كرده و آن  را حتي از بالارفتن 

پرچم ايران هم مقدس تر دانسته اند. 
   رئيس س��تاد بازس��ازي عتبات كشور از پيش��رفت 65 درصدي 

پروژه هاي عمراني و توسعه اي كربلا در عراق خبر داد. 
    در حال حاضر 10 درصد مدارس كشور دو نوبته هستند. تاكنون 
15۸ هزار كلاس درس در سراس��ر كشور به سيستم هاي گرمايشي 

تجهيز شدند. 
   در حال حاضر 10 واكسن تزريقي در داخل كشور توليد مي شود و 

توليد اين واكسن ها از شرايط و كيفيت خوبي برخوردار است. 
   رئيس انجمن قلب و عروق ايران گفت: اگر بيماران مبتلا به سكته 
قلبي در كمتر از چهار ساعت پس از سكته به بيمارستان منتقل شوند، 
با ارائه خدمات درماني مناسب مي توان از بروز عوارض ناشي از سكته 

پيشگيري كرد. 
   معاون اوقافي، حقوقي و امور مجلس سازمان اوقاف گفت: متأسفانه 
در لايحه بودجه سال آينده دولت تقديمي به مجلس دهم به موقوفات 
آن طور كه بايد و ش��ايد پرداخته نشده و به هيچ وجه عنايتي به اين 

موضوع نشده است. 
   سخنگوي كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس با بيان اينكه 
كدگذاري كالاهاي سلامت محور گامي مؤثر در شناسايي كالاهاي 
قاچاق و بي كيفيت اس��ت، تصريح كرد: كدگذاري كالاهاي سلامت 

محور نبايد منحصر به داروها باشد. 
    معاون توسعه مديريت و پشتيباني سازمان نهضت سواد آموزي با 
بيان اينكه ريشه كن شدن بي سوادي در كشور نيازمند عزم ملي است، 

گفت: بيش از ۲ ميليون بي سواد در كشور داريم. 
    رئيس اداره محيط زيست شهر تهران گفت: در حال حاضر حدود 
30 مركز درماني و بيمارس��تاني كه در مديريت پس��ماند و تفكيك 
زباله مشكل داشتند، تذكر گرفته اند و پيگيري مي كنيم تا مشكلات 

زيست محيطي خود را حل كنند. 
    رئيس اتحاديه بنگاه هاي مس��افربري گف��ت: آموزش و پرورش 
به جاي اينكه به فكر كس��ب درآمد از س��رويس هاي اياب و ذهاب 
دانش آموزان باشد، آن را به متخصصانش واگذار كند و به فكر آموزش 

بچه ها باشد؛ اين كار آموزش و پرورش غيرقانوني است. 

ژست نمايشي دولت در نمايشگاه محيط زيست
مراسم افتتاحيه شانزدهمين نمايشگاه بين المللي محيط زيست در حالي 
ديروز آغاز شده است كه سال هاست غبار كم كاري در حوزه زيست محيطي 
به چشم مردم مي رود. در سال هاي اخير سايه سنگين پديده ريزگرد ها ساير 
مسائل و مشكلات همچون قطع آب و برق و تخريب محيط زيست را نيز در 

استان هاي جنوبي نمايان ساخته است. 
هر روز مشكلي به دامنه مسائل و مش��كلات مردمي كه در معرض گرد و 
غبار قرار دارند، افزوده مي شود تا آنجايي كه مردم ديگر در غبار كم كاري ها 

ديده نمي شوند! 
رئيس سازمان حفاظت محيط زيست كشور هميشه در سخنان خود از انجام 
كارهاي زيست محيطي گفته است و مي گويد، اين در حالي است كه وقتي 
چتر غبار بر شهر هاي جنوبي چنبره مي زند، مشخص مي شود كه در حفظ 
محيط زيست و زيست شهري شهرهاي در معرض مخاطرات زيست محيطي 
كاري انجام نشده است و وعده هاي بدون عمل در سال اقدام و عمل در اين 

بخش بيشتر از قبل روي هم انباشته شده است. 
 دولت يازدهم كه چهار سال است دم از دوستداري محيط زيست مي زند، 
حالا در چنگال مسائل زيست محيطي به دس��ت اندازهاي زيادي برخورد 
كرده است كه مجبور شده در عرض يكي دو هفته اخير چند بار چندتن از 
وزرا و حتي خود رئيس جمهور را هم به استان محيط زيست  زده خوزستان 
بكش��اند تا ش��ايد كم كاري خود را مش��اهده كنند و صداي مظلوم مردم 

غبار گرفته استان خوزستان را بشنوند!
 درست است كه نمي توان گفت مشكلات محيط زيست يك شبه به وجود 
آمده است و يك شبه هم حل مي شود؛ اما به دليل مشخص نبود برنامه جامع 
در حوزه محيط زيست و بعضاً رفتارهاي س��ليقه اي بسياري از موضوعات 
اين حوزه رنگ و بوي سياسي به خودگرفته است و دود و غبار همچنان به 

چشم مردم مي رود. 
وعده هاي عمل نش��ده و رفتارهاي نمادين حفاظت از محيط زيست رنگ 
واقعي به خود گرفته اس��ت و در حالي كه س��لامت و بهداش��ت مردم در 
شهر هاي جنوبي در معرض خطر قرار دارد، رفتار هاي نمايشي به نمايشگاه 
محيط زيست هم رسيده است. آنچه در اين نمايشگاه كه با حضور كشور هاي 
خارجي در حال برگزاري اس��ت ارائه مي شود، آن است كه ايران در كانون 
بحران هاي زيست محيطي قرار دارد و ژس��ت حفاظت از محيط زيست به 

خود گرفته است!
سال ها برگزاري نمايشگاه هاي محيط زيست به انحاي مختلف با ميليون ها 
تومان هزينه از جيب مردم چه حاصلي و نتيجه اي در بر داش��ته اس��ت؟ 
داد و فرياد نمايندگان مجلس هم حالا بلند ش��ده اس��ت. نماينده مردم 
اهواز در انظار عمومي بر سر رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيست فرياد 
مي كشد و از خلاف  واقع گويي هاي ابتكار به س��توه آمده و خواهان پايان 
اين گزارشگري هاي بي اس��اس اس��ت؛ اما باز هم دولت درگير همايش و 

گفتاردرماني است. 
اينكه اعضاي كابينه دولت براي رفع مشكلات بخش داخلي و كانون هاي 
گرد و غبار چه كرده اند، همواره جاي س��ؤال بوده اس��ت و تنها جوابي كه 
مردم دريافت كرده اند معطوف به وعده هاي آينده آن هم در ماه هاي پاياني 
دولت است.  مشكل خشك ش��دن تالاب ها به عنوان اكو سيستم حساس 
زيست محيطي در كشور حالا به سطح تمامي استان ها كشيده شده است و 
اگر مشكلي در يك شهر آن هم به لطف نعمت بارش ها حل مي شود، ساير 
مسائل و مشكلات از جايي ديگر سر باز مي كند تا بحران مديريت بحران در 

حفاظت از محيط زيست خودنمايي بيشتر كند. 
عملكرد دولت در سال اقتصاد مقاومتي، اقدام و عمل به افزايش هزينه كرد 
در رفع مسائل زيست محيطي محدود شده است. كارنامه دولت دوستدار 
محيط زيست در حوزه رفع آلودگي هوا، مبارزه با خشكسالي، مهار ريزگرد ها 
و حفظ جنگل ها و حفظ اكوسيستم حساس حوزه هاي آبي غبار آلود است 
و اين فقط خود دولت اس��ت كه به خودش نمره قبولي مي دهد و آن را در 

تريبون هاي نمايشي فرياد مي زند. 
صحنه هاي رنج و عذاب حاصل از كم كاري در حفظ محيط زيست همچون 
خوره به جان و مال مردم استان هاي جنوبي افتاده است و درمانگران فقط 

از اميد و تدبير دم مي زنند تا شايد معجزه اي كار ساز شود !
بهتر آن بود كه در نمايشگاه محيط زيست مس��ائل و مشكلات به صورت 
شفاف ارائه مي شد تا از تجربه ها و مشاركت هاي جهاني براي كاستن از بار 
مشكلات بهره گيري به عمل مي آمد و هزينه هاي نمايشگاه گرهي از كلاف 

مشكلات محيط زيست باز مي كرد. 

در حالي كه وزير بهداش�ت سرگرم سفرهاي 
خارجي و دريافت جوايز داخلي )عنوان طبيبِ 
ديدگان، حمايل سيمرغ و نشان شمس( است 
و رئيس س�ازمان نظام پزش�كي ه�م به يك 
باره نامش به عن�وان نامزد مس�تقل در يكي 
از فهرس�ت هاي انتخاباتي رياست جمهوري 
س�ال آينده س�ر درآورده،  خطاهاي پزشكي 
در مجموعه ه�اي تح�ت نظارت اي�ن دو نهاد 
ه�ر روز ب�ه ش�كلي فجيع ت�ر رخ مي نمايد و 
حالا كار به جايي رس�يده است كه پزشكان و 
مراكز درماني خط�اكار به جاي پذيرش قصور 
و عذرخواه�ي و تلاش ب�راي جب�ران بيمار و 
خانواده اش را تهديد مي كنن�د و به صراحت 
مي گويند » ما را از رسانه ها نترسانيد. جايگاه 
ما با رسانه اي شدن خبر فرزندتان دچار مشكل 
نمي ش�ود؛ ما ني�ز لابي هاي خ�ود را داريم.« !

شمار خطاهاي پزشكي اين روزها از حساب خارج 
شده آنقدر كه ديگر شبيه س��ريال »در حاشيه« 
نيست و اگر بنا باش��د براي آن برنامه اي ساخته 
شود، خوراك س��ريال هاي ۲00، 300 قسمتي 
را فراهم مي كند. يك روز دس��ت چپ و راس��ت 
كودكي دو س��اله از سوي پزش��ك معالج اشتباه 
گرفته مي ش��ود و روز ديگر كليه بيمار را به جاي 
كيس��ت از بدنش خارج مي كنند. اي��ن اتفاقات 
درست در شرايطي رخ مي دهد كه مسئولان ارشد 
نظام سلامت اعم از وزارت بهداشت و سازمان نظام 
پزشكي سرگرم بازي هاي سياسي و انتخاباتي خود 
هستند و در اين مسير اگرچه موضعشان در برابر 
حوادثي همچون انجام عمل جراحي اش��تباه يا 
خارج كردن كليه بيمار به جاي كيست و سوزاندن 
كف پاي كودك سه ساله سكوت است، اما وقتي 
پاي مزد درم��ان و تعرفه هاي پزش��كي به ميان 
مي آيد، پشت تريبون ها قرار مي گيرند و در دفاع از 
مظلوميت پزشكان بيانيه هايي شديد اللحن صادر 
مي كنند. ماجراي سوزاندن پاي نوزاد ۲9 روزه بر 

اثر تزريق اشتباه و واكنش نامناسب كادر درماني 
و رئيس بيمارس��تان در برابر خانواده اين نوزاد و 
صد البته رسانه اي شدن ماجرا، موجب شد تا وزير 
بهداشت هم به موضوع واكنش نشان بدهد و بگويد 
»كوتاهي انجام شده، قابل چشم پوشي نيست و هر 
نوع كوتاهي حتي كوچك، مي تواند عوارض جدي 
را به دنبال داشته باش��د و نظم، انضباط، دقت و 

انصاف بخشي از وظيفه ما است.«
   لابي هاي پزشكان 

6 بهمن ماه بود كه ن��وزاد ۲9 روزه اي در يكي از 
بيمارس��تان هاي پايتخت به دليل تزريق اشتباه 
و نش��ت زير جلدي بخشي از س��رم قندي دچار 
آسيب به پوست و بافت هاي اطراف محل تزريق 
ش��د و با وجود پيگيري هاي پدر نوزاد درمان وي 
در بيمارستان آنقدر به تعويق افتاد كه پدر تصميم 
گرفت با رس��انه اي كردن ماج��را، پيگير درمان 
فرزندش شود، اما آنگونه كه پدر سجاد مي گويد 
رئيس بيمارستان پس از رس��انه اي شدن ماجرا 
به وي گفته ب��ود بايد تمام هزينه هاي ناش��ي از 

بي موالاتي كادر درمان��ي را بپ��ردازد. آنطور كه 
پدر اين نوزاد مدعي است در شرايطي كه بخش 
مراقبت ه��اي ويژه به دليل تعميرات و نوس��ازي 
در حال تخليه بوده، همه نوزادان به غير از سجاد 
را جابه جا كرده ان��د و رئيس بيمارس��تان به وي 
گفته است: »ما را از رس��انه ها نترسانيد. جايگاه 
ما با رسانه اي ش��دن خبر فرزندتان دچار مشكل 
نمي ش��ود؛ ما نيز لابي هاي خ��ود را داريم. برويد 
فكري به حال خود كنيد كه مش��كل از شما بوده 

و نه كادر پزشكي.«
تشكر از زحمات كادر درمان و پذيرش كوتاهي

در برابر اين حادثه، سيد حسن قاضي زاده هاشمي 
وزي��ر بهداش��ت در برابر س��ؤال خبرن��گاران از 
وضعيت س��جاد كوچول��و گفته اس��ت » از تمام 
همكاران��ي كه ب��راي احياي اين ن��وزاد زحمت 
كشيدند، تش��كر مي كنم زيرا در س��ه نوبت اين 
نوزاد را از مرگ نجات دادند، ام��ا كوتاهي انجام 
شده، قابل چشم پوشي نيست و هر نوع كوتاهي 
حتي كوچك، مي تواند عوارض جدي را به دنبال 

داشته باشد و نظم، انضباط، دقت و انصاف بخشي 
از وظيفه ما است.«

وي تأكي��د كرده اس��ت: در كار اداري هميش��ه 
كاستي وجود دارد و نظارت هم بايد جدي باشد و 
برخوردها با قصور و تقصير بايد بازدارنده باشد و از 
وقوع قصورهاي بعدي پيشگيري كند و هيئتي از 
وزارت بهداشت مسئول رسيدگي به موضوع اين 

كودك شده است. 
   سر خم مي سلامت !

در كنار اين اما يادداشتي تحت عنوان »در امريكا 
س��الانه ۲50هزار نفر بر اثر اش��تباهات پزشكي 
مي ميرند، اما كسي به پزشكان فحش نمي دهد« 
 در برخي رسانه ها و از جمله سايت وزارت بهداشت 
منتشر شده است؛ يادداشتي كه آمار اشتباهات 
پزش��كي در امريكا را نش��ان مي دهد، اما درباره 
فجايعي كه به دليل قصور و نه اشتباهات پزشكان 
در كشورمان رخ مي دهد سكوت كرده است. اين 
در حالي است كه در نظام سلامت كشورمان حتي 
سيستمي براي ثبت بيماري هاي مهمي همچون 
سرطان وجود ندارد، چه رسد به ساختاري براي 
بررسي خطاها و قصور پزشكان با انتشار اين گونه 
مطالب می رود تا در قدم بعدی وزارت بهداش��ت 
اين اشتباهات را حق مس��لم خود بداند. بديهي 
است اگر بسياري از مرگ ها و نواقص مورد بررسي 
قرار بگيرد مي ت��وان ردپايي از خطاها و قصورات 
پزشكان و كادر درمان را در آنها رديابي كرد و به 
تناسب آن س��اختارهايي براي پيشگيري از اين 
خطاها طراحي كرد. با وجود اين، مسئولان نظام 
سلامت ما بخش اعظم وقتشان را به فعاليت هاي 
سياس��ي مي پردازند و براي جمع ك��ردن آراي 
پزشكان به عنوان يكي از اقشار مرجع اجتماعي، 
هم و غمشان صرف افزايش مزد درمان و كاهش 
ماليات قش��ر پزشك مي ش��ود، حالا در اين بين 
كليه اي خارج شود يا پايي بسوزد و چشمي نابينا 

شود، چندان هم مهم نيست. 

»اشتباهات پزشکی« یک قدم تا حق مسلم وزارت بهداشت!
كبري فرشچي 

  گزارش 2

رئي�س  ام�ي،  فت�ح الله 
پژوهشگاه هوافضاي وزارت 
علوم )مجري پروژه ارس�ال 
انسان به فضا( در گفت وگو يي 
با اش�اره به اينكه مشكلات 
بودج�ه پروژه ه�ا و  برخ�ي 
مسائل سياسي در كند شدن 
فعاليت ه�ا دخيل هس�تند، 
تصريح ك�رده اس�ت: براي 
تحقق برنامه ارس�ال انسان 
به فض�ا، طبق برنام�ه قبلي 
بايد در سه س�ال اخير هفت 
پرتاب كاوش�گر مي داشتيم 
كه متأسفانه هيچ كدام انجام 
نشد. با اين وضعيت به شدت 
نگ�ران تحق�ق اه�داف اين 
پروژه در زمان مقرر هستيم

بيژن يانچشمه 

 مافيا واردات سونوگرافی را 
از حد گذرانده است
  مردم، قربانيان نبود

 نظارت وزارت بهداشت مي شوند 
عض�و ش�وراي سياس�تگذاري انجم�ن راديول�وژي با اش�اره به 
جريان مافياي واردات بي رويه دس�تگاه هاي س�ونوگرافي اعلام 
كرد، وزارت بهداش�ت با متخلفان�ي كه مبادرت به س�ونوگرافي 
غيرقانون�ي مي كنن�د، كاري ن�دارد و حتي مش�وق آنها اس�ت. 
 محمدعلي كريمي در سمينار تازه هاي غربالگري جنين اظهار داشت: 
اين سمينار يكي از چند سمينار متعدد علمي انجمن راديولوژي ايران 
در سال 95 اس��ت كه به منظور ارائه جديدترين مطالب علمي درباره 
غربالگري هاي تخصصي س��ه ماهه اول و دوم بارداري به متخصصان 

راديولوژي برگزار مي شود. 
وي افزود: امروزه خوش��بختانه در سراسر كش��ور و حتي در شهرهاي 
مرزي راديولوژيست ها مشغول خدمت رس��اني هستند و سونوگرافي 
روتين ب��ارداري و همچنين بررس��ي ناهنجاري هاي جنين توس��ط 

متخصصان اين رشته در جاي جاي ميهن عزيزمان ميسر است. 
 وي تأكيد كرد: سونوگرافي يكي از پيچيده ترين روش هاي تصويربرداري 
است كه راديولوژيست ها پس از كسب رتبه هاي برتر آزمون تخصص 
پزشكي و گذراندن دوره چهار س��اله تخصصي بر آن مسلط مي شود و 

به طور علمي و اصولي آن را انجام مي دهند. 
كريم��ي تصريح ك��رد: متأس��فانه جري��ان مافي��اي واردات بي رويه 
دس��تگاه هاي س��ونوگرافي با قدرت و نفوذي كه دارن��د هم به فروش 
غيرقانوني اين دس��تگاه ها به پزش��كان غي��ر راديولوژيس��ت )عمدتاً 
متخصصان زنان( و هم به آموزش دو سه روزه و غيرعلمي آنها مبادرت 
مي كنند و شايد در صدور برخي بخشنامه هاي غيركارشناسي از سوي 

وزارت بهداشت نيز دست داشته باشند. 
وي عنوان كرد: همكاران محترم متخصصان زنان و زايمان نيز به دليل 
بي اطلاعي از وسعت بي انتهاي علم سونوگرافي صرفاً با شركت در اين 
كلاس هاي غيرقانوني و آش��نايي با چند دكمه دس��تگاه سونوگرافي 
مبادرت به انجام س��ونوگرافي و اخ��ذ وجه از بيم��اران مي كنند. اين 
رويه نادرست و غيرقانوني با چراغ سبز و نبود نظارت وزارت بهداشت 
روز به روز در حال گسترش است و قربانيان اصلي آن، يعني مردم، از اين 
ماجرا بي خبرند.  عضو شوراي سياستگذاري انجمن راديولوژي در پاسخ 
به اينكه سونوگرافي توسط افراد غيرحرفه اي چه آسيب هايي مي تواند 
داشته باشد، گفت: پاسخ شما واضح است و نيازي به توضيح ندارد. ولي 
بايد بدانيد كه وزارت بهداشت به متخلفاني كه مبادرت به سونوگرافي 
غيرقانوني و تحميل هزينه به مردم مي كنند، كاري ندارد و حتي بعضاً 
با صدور بخشنامه هاي غيركارشناسانه مشوق آنها است، ولي صاحبان 
سونوگرافي، يعني متخصصان راديولوژي كه سال ها عمر خود را صرف 
آموزش آن كرده اند، با موانعي مثل سطح بندي از تأسيس مطب و انجام 

سونوگرافي منع كرده است.

   درخواست احداث ايستگاه تاكسي گوهردشت در متروي كرج
نوح – كرج: ايس��تگاه متروي كرج براي گوهردشت تاكسي ندارد و 
تمامي ون ها منتظر مي مانند تا صندلي ها پر ش��وند. از شهرداري اين 
منطقه در خواست مي شود با توجه به جمعيت با احداث ايستگاه تاكسي 

مسافران را از سردرگمي در آورند. 

   ساخت پاركينگ براي دانشگاه نيايش در پونك
چرا دانش��گاه آزاد واحد نيايش پاركينگ براي دانشجويان نمي سازد. 
اين دانش��گاه، با توجه به دانش��جويان زيادي كه دارد و فضاي احداث 
پاركينگي كه در اختي��ار دارد، از احداث پاركينگ براي دانش��جويان 
طفره مي رود و بارها به دانش��گاه مراجعه كرديم، ولي جواب مناسبي 

دريافت نكرده ايم. 

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

450 شهر ايران در معرض سيلاب 
معاون آبخي�زداري س�ازمان جنگل ه�ا، مرات�ع و آبخيزداري 
كش�ور با بيان اينكه 450 ش�هر و 8 هزار و 650 روس�تا و آبادي 
اي�ران در معرض تهديد س�يل هس�تند، اعلام ك�رد بيش از 3 
ه�زار و 500 س�يل در 20 س�ال اخير به وقوع پيوس�ته اس�ت. 
دكتر پرويز گرشاسبي در شوراي اداري منابع طبيعي و آبخيزداري 
اس��تان گيلان، آبخيزداري را مديريت منابع زيس��ت محيطي يك 
آبخيز دانس��ت و با تأكيد بر لزوم مديريت جامع حوزه آبخيز اظهار 
كرد: مديريت جام��ع حوزه آبخيز به فرايند ش��ناخت، برنامه ريزي، 
سياس��تگذاري و تنظيم يك مجموعه اقدامات در ارتباط با حفظ و 
احياي منابع پايه و بهره برداري معقول از منابع طبيعي در يك حوزه 

آبخيز بدون اثرات زيانبار در محيط اطلاق مي شود. 
وي با اشاره به تهيه و تدوين مدل اجرايي مديريت جامع حوزه هاي 
آبخيز در آبخيزهاي الگو عنوان كرد: يكي از ابزارهاي مهم براي اعمال 
سياست هاي سازمان در سطح ملي، ايجاد وحدت رويه براي اجرايي 
ش��دن آن اس��ت. بنابراين مدل الگويي مديريت جام��ع حوزه هاي 
آبخيز توسط كميته راهبري سازمان در بهمن ماه سال 94 تصويب 

و ابلاغ شد. 
گرشاس��بي، حوزه ه��اي آبخي��ز در قلم��رو فرس��ايش آب��ي را 
ح��دود 1۲5 ميلي��ون هكت��ار و حوزه ه��اي آبخي��ز بيابان��ي 
در قلم��رو فرس��ايش ب��ادي را 3۲ ميلي��ون هكت��ار در كش��ور 
 دانس��ت و گف��ت: متوس��ط فرس��ايش آب��ي س��الانه مع��ادل 
16/7 تن در هكتار و خسارت اقتصادي ناشي از فرسايش خاك بيش 

از 10 ميليارد دلار در سال است. 
وي با بيان اينكه 450 ش��هر و ۸ هزار و 650 روستا و آبادي ايران در 
معرض تهديد سيل هستند، اضافه كرد: بيش از 3 هزار و 500 سيل 
در ۲0 سال اخير با متوسط خس��ارت هر سيل 400 ميليارد ريال به 

وقوع پيوسته است. 
معاون آبخيزداري، امور مرات��ع و بيابان س��ازمان جنگل ها، ضعف 
برنامه منسجم بين بخشي، ضعف مشاركت مردم در برنامه ريزي ها و 
كم توجهي به توان زيستي حوزه آبخيز را مهم ترين موانع توسعه پايدار 
دانست و افزود: مديريت جامع حوزه هاي آبخيز به دنبال توسعه پايدار 
است و توسعه پايدار نيازمند پنج ركن سرمايه اجتماعي، سرمايه مالي، 
سرمايه طبيعي، سرمايه فيزيكي و سرمايه انساني است كه متأسفانه 

تنها به سرمايه طبيعي توجه مي كنيم. 
وي با تصريح بر اينكه سرمايه مالي دولتي براي مديريت جامع كفايت 
نمي كند، خاطر نشان كرد: 300 هزار هكتار فعاليت هاي آبخيزداري 

صد درصد مردمي در شش استان انجام گرفته است. 

نيره ساري
  گزارش یک


